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تقدیر وزیر کشور از پویش مردمی 
مدیریت مصرف گاز در خراسان رضوی

گروه شهرستانها: وزیر کشور در مشهد از خانواده هایی با کاهش مصرف گاز 
در فصل زمســتان باعث جلوگیری از توقف فعالیت واحدهای صنعتی شده اند، 

تقدیر کرد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز خراســان رضوی، ظهر روز 28 دی ماه 
1402 در مراسمی با حضور وزیر کشور، معاون وزیر صمت و مدیران عالی شرکت 
ملی گاز ایران، کارگران و مدیران واحدهای صنعتی اســتان از خانواده هایی که با 
کاهش مصرف گاز خانگی باعث شدند تا چرخه فعالیت صنعت در استان متوقف 
نشــود، تقدیر شد. وزیر کشور در مراســم پویش مردمی  مدیریت مصرف گاز با 
کاهش 10درصدی در بخش خانگی که در یکی از واحدهای صنعتی مشهد برگزار 
شد، با تقدیر از مدیران استان برای اجرای مناسب پویش مدیریت مصرف در سال 
گذشته، اظهار کرد: اجرای خوب این پویش مردمی در سال گذشته و کاهش 10 
درصدی مصرف گاز توســط مردم خراسان رضوی جلوی برخی محدودیت های 

گازی در صنایع در فصل سرما را گرفت.
احمــد وحیدی اظهار کرد: راه اصلی عبور از بحران انرژی صرفه جویی و تغییر 
در شیوه مصرف است و استان خراســان رضوی در این زمینه کار قابل تقدیری 
انجام داده است. وزیر کشور با اشاره به محدودیت های پیش آمده در سال گذشته 
بــرای صنایع گفت: محدودیت های پیش آمده در واقع کمک صنایع برای تامین 
گاز خانگی بود و امروز مردم خراسان رضوی با صرفه جویی به کمک صنایع استان 
آمده اند تا محدودیت صنایع را در زمســتان کاهش دهند.  وحیدی افزود: ســال 
گذشته یک کار ارزشمند جهادی در خصوص گاز انجام شد و در حالیکه ما شاهد 
بودیم در اروپا بســیاری بر اثر سرما جان ســپردند اما در ایران با وجود همه این 
مسائل یک نفر به خاطر سرمازدگی دچار مشکل نشد که به دلیل این هماهنگی ها 
و کار جهادی بود. اگر امسال نیز با چنین سرما و کمبودی مواجه شویم، بهتر از 

سال گذشته مدیریت خواهیم کرد.
وی بــا بیان اینکــه اگر مردم را در هر طرحی دخیــل کنیم، به بهترین وجه 
می توانند اقتصاد خانوار را اداره و به اقتصاد ملی کمک کنند، تاکید کرد: هر زمان 
مردم پای کارباشند و کار مردمی سازی شود موفقیت آن تضمین شده است و در 

برنامه ریزی بخش های مختلف نیز باید رویکرد مردمی سازی را گسترش دهیم.
وزیر کشور متذکر شد: هر فرمولی که به مشارکت مردم در همه حوزه ها کمک 
کند، بسیار ارزشمند است. هرچه می توانیم باید این پویش را توسعه دهیم، تشویق 

کنیم و در همه حوزه ها پیش ببریم. 
شایان ذکر اســت مردم استان خراسان رضوی برای حضور در پویش مردمی 
کاهش مصرف گاز بخش خانگی می توانند با ثبت شماره اشتراک خود در سایت 

پویش به نشانی https://egas.ir/pooyesh در این طرح مشارکت کنند.

طرح مراجعه خادم به مخدوم
 و اطلاع از مطالبات شهروندان نهادینه شود

گروه شهرستانها – ناهید نقدی: شهردار و اعضای شورای اسلامی شهر و 
مدیران شــهرداری محمدیه در دیدار چهره به چهره با شهروندان مهرگان که در 
دفتر ناحیه شهری مهرگان برگزار گردید، به بررسی مشکلات و مطالبات مردمی 
پرداخت. محمد پیری عنوان کرد:رفع مشــکلات و پیگیری مسائل شهروندان از 

وظایف اصلی مدیریت شهری است.
وی عنوان کرد:در این دیدارها می توان مشکلات شهروندان در حوزه مدیریت 
شهری را بررسی را به شکل دقیق تر مورد رصد و پایش قرارداد و بابرنامه ریزی های 

اصولی، نقاط مختلف شهر را به سمت آبادانی و توسعه یافتگی رهنمون کرد.
شهردار محمدیه با بیان اینکه امروز رویکرد مدیریت شهری توجه به مطالبات 
شهروندان است ، با تکیه  بر برنامه ریزی برای دیدارهای چهره به چهره و بازدیدهای 
محله ای به  عنوان راه حلی مناسب برای پاسخگویی به تقاضاهای مردمی، این رویه 

به  سرعت در مدیریت شهری نهادینه می شود.
پیری تأکید کرد: حضور در مناطق صرفاً به این دلیل است که در کنار مدیران 
باشــیم ودستورات و مکاتبات برای اجرای اقدامات در مناطق در کوتاه ترین زمان 
ممکن صورت گیرد و این مدیران هســتند که بیشترین مسئولیت را در اجرای 
فعالیت های و اقدامات در منطقه را دارند. شهردار محمدیه در  ادامه صحبت های 
خود در خصوص اجرای طرح »مراجعه مخدوم به خادم و محراب خدمت« گفت: 
حضور مدیران شهرداری در همه محلات می تواند اثر مطلوبی در اجرای این طرح 

و رفع مشکلات شهروندان داشته باشد. 
شــهردار محمدیه با اشاره به اینکه اولویت  پیشــروی مدیریت شهری انجام 
اقدامات فرهنگی و اجتماعی است،گفت: در حال حاضر با توجه به پیشرفت های 
خوب عمرانی باید در زمینه ارتقای فرهنگی و اجتماعی نیز پیشرو باشیم. پیری 
اقدامات وبرنامه های فرهنگی را یکی از اصلی ترین روش ها جهت رسیدن به انضباط 

شهری ومشارکت شهروندان در حفظ و نگهداری شهر دانست. 

احیای بافت های فرسوده 
یکی از اولویت های شهرداری گرگان است

شهردارگرگان گفت: وجود بافت های قدیمی، تاریخی و فرسوده همواره یکی از 
بزرگترین چالش ها در زمان های وقوع بحران و بلایای طبیعی از جمله زلزله است 

واحیای بافت های فرسوده یکی از اولویت های شهرداری گرگان است.
به گزارش ایلنای گلستان، سید محمدرضا سیدالنگی اظهار کرد: شهرداری به 
عنوان یک دستگاه خدمات رسان در راستای توسعه عدالت اجتماعی و همچنین 
توازن این خدمات در همه نقاط شــهری، تمهیداتی در نظر گرفته که باید همه 
شهروندان از آن به طور یکسان بهره ببرند و در این راستا تلاش می کند با مالکان 
واحدهای مســکونی در بافت های فرســوده تعامل داشته باشد تا مردم بتوانند از 

خدمات شهرداری بهره ببرند. 
وی با اشــاره به انواع مشوق های کالبدی برای نوســازی بافت های فرسوده و 
ناکارآمد شهری گفت: افزایش تراکم ســاختمانی، تسهیل در ضوابط پارکینگ، 
تســهیل در ضوابط معماری و اختلاط در استقرار کاربری ها از جمله مشوق هایی 
است که در قالب طرح بازآفرینی شهری برای نوسازی بافت های فرسوده و ناکارآمد 

در نظر گرفته شده است.
شــهردار گرگان بــا بیان اینکه گرگان بیش از نهصد هکتار بافت فرســوده و 
ناکارآمد دارد افزود : محلات مشــمول ضوابط تشــویقی شامل محلات مصوب 
کمیســیون ماده پنج شهرها به عنوان بافت فرسوده و ناکارآمد شهری و محلاتی 
که سرانه خدمات آنها حداقل یک سوم سرانه مصوب باشد و یا توسط دستگاه های 
عضو ستاد بازآفرینی شهری تأمین شود، است و در بافت های تاریخی نیز ضوابط 
تشــویقی خاصی تدوین می شود. وی ادامه داد : احیای بافت های فرسوده یکی از 
اولویت های ما است و شهرداری گرگان تخفیف صد درصدی عوارض صدور پروانه 
را برای ســاخت و ســاز در این مناطق در نظر گرفته است. وی همچنین افزود 
: تخفیف ســی درصدی در هزینه های صدور و تمدید پروانه در راســتای تحقق 
برنامه های حمایتی وزارت راه و شهرسازی و براساس قانون جهش تولید مسکن در 

دولت سیزدهم اعمال می شود. 

افزایش ۴۵ سانتی متری تراز آب خلیج گرگان
گلســتان مدیرکل محیط زیست استان گلســتان لایروبی و بازگشایی کانال 
آشــوراده را بسیار مهم برشمرد و افزود: پس از این اقدام، تراز آب خلیج گرگان با 
دریای خزر یکی شده و این هم ترازی به معنای افزایش ۵0 درصدی شاخص های 
کیفی آن است. محمدرضا کنعانی در گفت وگو با ایسنا ضمن اشاره به روند تاریخی 
تراز آب دریای خزر که عدد منفی 2۹ را در گذشته داشته است، اظهار کرد: بعضی 
از افراد با تکیه بر این نوســانات در دریای خزر و خلیج گرگان اقدامات مداخله ای 

فعلی مانند لایروبی کانال را زیر سوال می برند.
وی با توضیح اینکه شرایط فعلی با شرایط دهه های گذشته یکسان نیست و به 
شدت دنیا درگیر تغییرات اقلیمی بوده و دریای خزر و خلیج گرگان نیز متاثر از این 
اتفاق هستند، خاطرنشان کرد: این پدیده مانند بحث گرمایش و میزان بارندگی که 
در حوزه آبخیز محدوده خلیج گرگان نصف میزان تبخیر است، یعنی هر چه بارش 
اتفاق می افتد 100 درصد آن تبخیر شــده و این تبخیر بیشتر از میزان بارندگی 
بوده و ما شاهد بیلان منفی آب در خلیج گرگان هستیم. مدیرکل محیط زیست 
گلستان با اشاره به کاهش تراز آب در دریای خزر، قطع ارتباط میان دریای خزر و 
خلیج گرگان و دو برابر بودن میزان تبخیر نسبت به بارش، عنوان کرد: در صورت 
عدم لایروبی تا سال 1404 کل پهنه آبی در خلیج گرگان به دلیل تبخیر و عدم 
تامین آب از دریای خزر از دســت رفته و اراضی ما تبدیل به شوره زار می شد. به 

همین سبب لایروبی اقدامی اضطراری بود.
کنعانی لایروبی و بازگشایی کانال آشوراده را بسیار مهم برشمرد و افزود: پس از 
این اقدام تراز آب خلیج گرگان با دریای خزر یکی شده و این همترازی به معنای 

افزایش 4۵ سانتی متری تراز آب خلیج بوده است.

اســتاندار آذربایجان غربی با اشاره به عقب کوتاهازاستانها
افتادگی تاریخی آموزشــی در استان گفت: با 
اســتفاده از تمامی منابع ملی، استانی و سفر 
رییس جمهور باید به فکر جبران عقب ماندگی 

و رفع موانع باشیم.
به گــزارش مهر، محمدصــادق معتمدیان 
در نشســت شــورای برنامه ریزی و توســعه 
آذربایجان غربــی اظهــار کرد: شــاهد عقب 
افتادگی تاریخی آموزشی در این استان هستیم 
که با اســتفاده از تمامی منابع ملی، استانی و 
ســفر رئیس جمهور باید به فکر جبران عقب 

ماندگی و رفع موانع باشیم.
وی افزود: پنج هزار کلاس درس از نیازهای 
اساسی این استان است و 2 هزار کلاس درس 
نیمه تمام نیز در حال ســاخت بــوده اما این 
موارد پاسخگوی نیاز آموزشی آذربایجان غربی 
نیســت بنابراین با اتمام پروژه های نیمه تمام 
باید پروژه های جدید آموزشــی را به ســرعت 

آغاز کرد.
 استاندار آذربایجان غربی با اشاره به ظرفیت 
خیرین در حوزه آموزشــی گفــت: از ظرفیت 
خیرین، نهادهای حمایتی و حاکمیتی نیز در 
اجرا و اتمام این پروژه های آموزشــی استفاده 
شود که کمک آنها می تواند جهشی در احداث 

فضای آموزشی در استان باشد.
آذربایجان غربی رتبه های پایین
 از نظر فضاهای آموزشی دارد

وی بــا بیــان اینکه این اســتان رتبه های 
پاییــن از نظر فضاهای آموزشــی دارد افزود: 
آموزش های لازم در جهت پیشرفت اساسی و 
مهارت آمــوزی در کنار به کارگیری نیروهای 
تولیدی و صنعتی استان از اولویت های مدیران 

آذربایجان غربی است. 
معتمدیان گفت: آموزش مهارت آموزی در 
کشورهای توسعه یافته یک اصل پایدار است و 
در کشور ما نیز این موضوع جایگاه ویژه ای دارد 
بنابراین آذربایجان غربی نباید از قطار توســعه 

آموزشی جا بماند.
وی با بیان اینکــه تکمیل پروژه های نیمه 
تمام در اولویت اســتانداری قرار دارد افزود: با 
وجود محدودیت های اعتباری بیش از سه هزار 
پروژه عمرانی نیمه تمام در 2 سال گذشته در 

آذربایجان غربی به بهره برداری رسیده است.
استاندار آذربایجان غربی ادامه داد: درصدد 
هستیم دهه فجر امســال و هفته دولت سال 

آینــده نیز تعداد دیگری پروژه نیمه تمام را به 
نتیجه رسانده و افتتاح کنیم.

وی با اشــاره بــه اینکــه در ماه های اخیر 
اقدامات خوبی در حوزه های مختلف استان با 
اســتفاده از اعتبارات ملی صورت گرفته است 
افزود: فقط در حوزه وزارت نیرو توانسته ایم در 
شمال و جنوب استان بیش از ۶0 هزار میلیارد 

ریال طرح را اجرایی کنیم.
تا پایان سال آینده 

تمامی روستاهای بالای ۲۰ خانوار 
به شبکه گاز متصل می شوند

معتمدیان با تاکید بر عدالت محوری دولت 
ســیزدهم اظهار کرد: احصای ۷۳0 پروژه در 
سفرهای شهرســتانی و تکمیل مطالعات آن 

به دنبال عدالت و ایجاد توازن موجب شــده تا 
برخی شهرها از شاخص های محرومیت عبور 

کنند و به درجه سبز و بهبودی برسند.
وی با اشــاره به پروژه های گازرسانی افزود: 
ســرانه میانگین خط لوله گاز ارتقا یافته و تا 
پایان ســال آینده تمامی روستاهای بالای 20 

خانوار به شبکه گاز متصل می شوند.
معتمدیان با اشــاره بــه پروژه های وزارت 
ارتباطــات در آذربایجان غربــی گفت: تا پایان 
سال همه روســتاهای بالای 20 خانوار دارای 
اینترنت پرسرعت می شــوند و درصدد اتصال 
شهرهای بزرگ به شــبکه اینترنت پر سرعت 
با طرح ftth از طریق وزارت ارتباطات هستیم 
که امیدواریم تا پایان دولت سیزدهم این اتفاق 

در آذربایجان غربی رخ دهد. 
وی ادامه داد: با ریل گذاری از طریق تمامی 
شهرداری های استان موانع موجود در رسیدن 
به سرعت بالای اینترنت رفع شده و امیدواریم 

این طرح به زودی به اتمام برسد. 
وی با اشاره به حوزه های راه، آبفا، بهداشت، 
درمان و مســکن اظهار کرد: اتفاقات خوبی در 
این استان در حال انجام است که نمود آن در 

دهه فجر به چشم خواهد آمد.
معتمدیان بــا قدردانــی از اداره کل امور 
مالیاتی استان گفت: نارضایتی های واحدهای 
تولیدی از امور مالیاتی تا حدی به مساعد بودن 
فضا تبدیل شده اســت چراکه فشار نسبی به 
آنها کم شده و در اصل ورود نهادهای امنیتی و 

اتخاذ تصمیم های مهم در خصوص فرار مالیاتی 
موجب افزایش تحقق مالیات شد.

وی در خصــوص تکمیل پروژه های ســفر 
رئیس جمهور گفــت: با اتمام پروژه های مهم، 
در فصل بهار آتی شاهد سفر استانی دولت به 
آذربایجان غربی خواهیم بود، عقب افتادگی های 
پروژه ها باید برطرف شود تا طبق اولویت بندی 
تمامی پروژه ها را به اتمام برســانیم و شــاهد 
جذب اعتبارات دیگری برای پروژه های جدید 

باشیم.
بررسی آخرین مصوبات شورای برنامه ریزی 
و توسعه آذربایجان غربی از جمله مباحثی بود 
که در این جلسه مورد بحث و تبادل نظر همراه 

با رأی گیری قرار گرفت.

زخم های بی شــماری از سیستم نامناسب 
حمل و نقل هوایی تا عدم معرفی جاذبه ها بر 
تن گردشگری خراسان جنوبی ریشه دوانده که 

باید برای آن مرهمی یافت.
چند روز گذشــته عزت الله ضرغامی، وزیر 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
سفری چند ساعته به خراسان جنوبی داشت. 
ســفری که بســیاری از فعالان حوزه میراث 

فرهنگی از مدت ها قبل منتظر آن بودند.
ضرغامی در این ســفر استان را به واسطه 
بناهای تاریخی ارزشــمند و آثار ثبت شــده 

جهانی، قلب میراث فرهنگی کشور دانست.
وی مســجد جامــع قاین که در گذشــته 
در کنار یک آتشــکده بنا شده است را نشان 
همزیســتی افکار و ادیان مختلــف در ایران 
دانســت و تأکید کرد که ترویــج این میراث 
فرهنگی ایران هراسی ترویج شده توسط غرب 

را کاهش می دهد.
ضرغامی همچنین با توجه به وجود مسجد 
شکر و آثار شکست نظامی آمریکا در صحرای 
طبس، خراســان جنوبی را یکــی از مقاصد 

گردشگری مقاومت دانست.
هر چند همه این موارد نشان از ظرفیت های 
خراسان جنوبی برای جذب گردشگر دارد ولی 
متأسفانه موانع بی شماری از جمله ضعف در 
زیرســاخت های حمل و نقل و نبود تبلیغات 
کافی در مســیر رونق گردشــگری خراسان 

جنوبی وجود دارد.
شــهروندان خراســان جنوبی نیز در این 
زمینــه مطالباتی دارند که شــنیدن آن برای 
برنامه ریزی های آتی ضروری است. خبرگزاری 
مهر نیز بنا بر وظیفه و رسالت خبرنگاری خود 

پیگیر این مطالبات شد.
ریز و درشت مشکلات گردشگری 

در خراسان جنوبی
به یکی از مناطق گردشگری شهر بیرجند، 

منطقه گردشگری بادامشــک رفتیم و همان 
مکان نظر مــردم و مطالباتشــان را در حوزه 

گردشگری شنیدیم.
فرشته بارانی از شهروندان خراسان جنوبی 
که به همــراه چند تن از دوســتانش به این 
محیط تفریحــی آمده بود در گفــت و گو با 
خبرنگار مهر اظهار کرد: گردشگری در استان 
مشــکلات عدیده ریز و درشت دارد که مساله 
بزرگ آن نبود خطوط ریلی در مرکز اســتان 

و تعداد کم پروازهای فرودگاه بیرجند است.
وی افــزود: از مشــکلات کوچــک حوزه 
گردشــگری همیــن عــدم روشــنایی کافی 
مســیرهای دسترســی به مناطق گردشگری 
اســت و به عنوان مثــال از دانشــگاه آزاد تا 
روســتای بیدخــت و از روســتای بیدخت تا 
بادامشــک به هیــچ وجه روشــنایی خوب و 

مطلوبی وجود ندارد.
گلایه از عدم روشنایی مسیرهای 

دسترسی به مناطق گردشگری
بارانی افزود: از بیدخت تا منطقه گردشگری 
بادامشک جاده باریک است که عدم روشنایی 
کافی رانندگی در شــب در این مسیر را بسیار 

خطرناک کرده است.
مرضیه خسروی از دیگر شهروندان خراسان 
جنوبی نیز در گفت و گو با خبرنگار مهر گفت: 
مسجد تاریخی قاین، روستای خراشاد، بیابان 
لوت، روستای دهسلم با زیبایی های بی بدیلی 
خود، باغ و عمارت جهانی اکبریه و رحیم آباد 
همــه از جاذبه های منحصر به فرد خراســان 

جنوبی و شرق کشور است.
خسروی با تأکید بر اینکه زیر ساخت های 
نامناســب حمل و نقل چوب لای چرخ رونق 
گردشگری گذاشته اســت، گفت: حتی برای 
همین بیابان لوت با توجه به شــرایط پروازی 
فرودگاه بیرجنــد آیا یک گردشــگر ترجیح 
می دهد از خراســان جنوبــی وارد بیابان لوت 

شود و یا تمایل خواهد داشت بی دغدغه با یک 
پرواز به استان کرمان و یا زاهدان سفر کرده و 

از آنجا وارد بیابان لوت شود.
این شهروند خراسان جنوبی ادامه داد: البته 
برای جاذبه های گردشــگری  تبلیغات خوبی 
خراسان جنوبی نشده است وگرنه باید در این 
فصل، که فصل گردشگری در لوت است بیش 

از شرایط فعلی گردشگر می داشتیم.
خســروی گفت: در روســتاهای خراسان 
جنوبی بوم گردی های متعددی ســاخته شده 
است و زیرســاخت های اقامتی مطلوبی داریم 
ولــی باید به مردم حتی همیــن مردم داخل 

استان معرفی شود.
وی ادامــه داد: بســیاری از همیــن مردم 
خراســان جنوبی نیز با برخی از آثار تاریخی 
استان آشنا نیستند و برخی از گردشگران نیز 
هنگام بازدید از بناهای گردشگری به ویژه در 

شهر بیرجند با در بسته رو به رو می شوند.
حجت کفاشی، رئیس مجمع مطالبه گران 
خراسان جنوبی با اشاره به تعداد کم پروازهای 
فرودگاه بیرجند و باطل شدن مکرر این پروازها 
گفت: وقتی وضعیت پروازهای فرودگاه بیرجند 
اینگونه اســت چگونه انتظار ورود گردشگر به 

خراسان جنوبی را داریم.
وی بیان کرد: این موضوع مطالبه همیشگی 
مــردم بوده اســت و ما نیز بــه عنوان مجمع 
مطالبه گــران و از دل خود مردم بارها و بارها 
این موضوع را پیگیری کرده ایم ولی هنوز این 

مشکل ادامه دارد.
محمد آذرکار از فعالان حوزه گردشــگری 
نیــز در این زمینه بیان کرد: ســریع ترین راه 
توسعه در خراســان جنوبی مسیر گردشگری 

دانست.
وی اظهار کرد: خراسان جنوبی از گمنامی 
رنج می برد که باید رسانه های ملی، برنامه های 
شایســته ای برای عرضه و ارائــه توانایی های 

مردمان این استان فراهم کنند.
حتی یک متر اتوبان نداریم

آذرکار وضعیت راه های ورودی به اســتان 
را از مشــکلات پیش روی گردشگری دانست 
و افزود: در ســومین استان پهناور کشور حتی 
یــک متر اتوبــان و خطوط هوایــی نداریم و 
وضعیت پروازها در استان رضایت بخش نیست.

وی گفــت: حتی قوانین حاکم در اســتان 
اعم از مالیات و تأمیــن اجتماعی مانند دیگر 
اســتان های برخوردار بوده کــه بی انصافی در 
حق مردم استان است و باید برای ساکنان این 

استان حقوق مرزبانی تعیین شود.
هادی شاه وردی مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی خراسان جنوبی در 
گفت و گو با مهر اظهار کرد: همه مواردی که 
در ســفر وزیر میراث فرهنگی به استان طرح 
موضوع شد مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت 
کــه از آن جمله بحث حریــم برخی از اماکن 

تاریخی خراسان جنوبی است.
مهمترین مانع رونق گردشگری

 از نگاه مدیر کل
وی بیان کرد: به نظر من یکی از بزرگترین 
مؤلفه ها در رونق گردشــگری خراسان جنوبی 
بحث معرفی جاذبه های گردشــگری است که 
در این زمینه در ســنوات گذشــته خوب کار 
نکرده ایم و باید بیش تر از این در این خصوص 

فعالیت داشته باشیم.

مدیــرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی خراســان جنوبی گفت: یکی 
از مهمترین عواملی که در رونق گردشــگری 
به اســتان تأثیر منفی گذاشته مشکلات زیر 
ســاختی در حوزه حمل و نقــل چه در حوزه 
پرواز و چه خطوط ریلی اســت که در هر دو 

مورد مشکل داریم.
شــاه وردی با اشــاره به گلایــه برخی از 
شــهروندان در زمینــه عدم روشــنایی کافی 
برخی مســیرهای گردشــگری یادآور شد: به 
دنبــال تأمین اعتبار برای اجــرای پروژه های 
زیرســاخت های گردشگری از جمله روشنایی 

مسیرهای گردشگری هستیم
همان طور که در ابتدای گزارش مطرح شد، 
وزیر میراث فرهنگی در سفر خود به خراسان 
جنوبی استان را قلب گردشگری ایران دانست 
ولی این ســوال در ذهن مردم مطرح اســت 
که آیا اختصاص اعتبارات به خراســان جنوبی 
در حوزه گردشــگری و میــراث فرهنگی نیز 
متناسب با این عنوان است و یا تنها در سخن 
بر ظرفیت های بی بدیل گردشــگری اســتان 

تأکید وجود دارد.
مردم خراسان جنوبی افرادی مهمان دوست 
و صمیمی هستند و این ویژگی ها آنان را برای 
پذیرایی از گردشــگران آماده کرده است ولی 
صد افسوس که موانع بی شمار و سنگ های در 

مسیر گردشگری فراوان است.

پروازها دربیرجند فرود نمی آید

زخم های بی شمار بر تن گردشگری خراسان جنوبی

کاشت گونه های کم آب بر؛ راه نجات »شهر سبز هگمتانه«

۵۰۰۰ کلاس درس نیاز داریم

عقب ماندگی تاریخی آموزشی آذربایجان غربی

 بارش های ضعیف در سردترین فصل سال 
در حالــی همدانی ها را نگران بحران آبی کرده 
که این وضعیت برای گونه های گیاهی و حتی 

جانوری نیز تهدید کننده بوده است.
به گــزارش ایرنــا، حدود 10 ســال پیش 
دبیرخانه مجمع جهانی شــهر های اســلامی، 
همدان را به عنوان نخســتین شهر سبز پایدار 
در میان کشــور های اســلامی انتخاب کرد تا 
دیار هگمتانه هفتادمین شهر سبز پایدار جهان 
لقب بگیرد. برخــورداری از طبیعت بکر، باغ ها 
و فضا های سرســبز و توجه به توسعه پارک ها 
و بوســتان ها در جمعیت شهری از دلایل این 
انتخاب مهم بود که البته با گذشت این سال ها، 
کاهش چشــمگیر بارش ها و کــم توجهی به 
داشته ها، موجب نگرانی ها در از بین رفتن این 

ویژگی های طبیعی شده است.
اکنون بر اســاس آمار ها به ازای هر شهروند 

همدانی 11 متر مربع سرانه فضای سبز وجود 
دارد که نسبت به استاندارد سرانه جهانی که تا 
12 متر مربع اســت جایگاه مناسبی محسوب 
می شود، اما باید این گستره از فضای سبز ایجاد 

شده نیز به خوبی حفظ و تقویت شود.
مجتبی توتونی معاون سازمان سیما، منظر 
و فضای ســبز شهری شهرداری همدان گفت: 
کاشت گونه های کم آب بر طی سال های گذشته 
همواره در اولویت مدیریت شهری در راستای 

توسعه فضای سبز این شهر بوده است.
وی ادامــه داد: اصــلاح الگوی کشــت و 
اتخاذ تدابیر لازم برای جلوگیری از مشــکلات 
اجتماعی ناشــی از کم آبی از مهمترین اهداف 
حوزه فضای سبز شهرداری به شمار می رود و 
به همین دلیل نسبت به کاشت گونه هایی اقدام 

شده، که نیاز چندانی به آب ندارند.
 معاون ســازمان سیما، منظر و فضای سبز 

شهری شهرداری همدان بیان کرد: براین اساس 
نیز کاشــت درختچه های زینتی همه ساله در 
دستور کار قرار گرفته و در کنار گل های فصلی 

نسبت به کاشت آن اقدام می کنیم.
توتونی خاطرنشــان کرد: رزها، شمشادها، 
زرشک، ژونی پروس، پرطاوسی و یاس زرد جزو 
گیاهانی هستند که نیاز چندانی به آب نداشته و 
در توسعه فضای سبز همدان مورد استفاده قرار 
می گیرد. معاون سازمان فضای سبز شهرداری 
همدان یادآور شد: همچنین طی سال های اخیر 
کاشت درخت های اقاقیا، افرا، زبان گنجشک، 
نارون و بید مجنون در دستور کار بود. توتونی 
با اشــاره به اینکه ســرانه فضای سبز در شهر 
همدان 11.2 متر مربع است، افزود: ارتقا کیفی 
سیستم توسعه و ارتقا فضای سبز شهر همدان 
از مهمترین برنامه های مدیریت شهری است و 
گونه های کاشت ما براساس سیستم اکولوژی 

)بوم شناسی( انجام می شود.
کاشت گونه های کم آب بر

 اولویت توسعه فضای سبز همدان
علی اکبر نظری رئیس کمیسیون خدمات 
شــهری شورای اسلامی شــهر همدان نیز در 
این باره گفت: کاشــت گونه های کم آب بر باید 
در اولویت مدیریت شــهری در راستای توسعه 

فضای سبز این شهر قرار گیرد.
 وی اظهار کرد: باتوجه به تنش آبی و لزوم 
صرفه جویــی در مصــرف آب، اصلاح الگوی 
کشــت و اتخاذ تدابیر لازم برای جلوگیری از 

مشکلات اجتماعی ناشی از کم آبی از مهمترین 
اهداف حوزه فضای سبز شهرداری است.

 نظری اضافه کرد: براین اســاس شهرداری 
باید طرح تغییر الگوی کشــت با هدف صرفه 
جویی در مصرف آب و برون رفت از تنش آبی 

در بخش فضای سبز شهری را اجرا کند.
رئیس کمیســیون خدمات شهری شورای 
اســلامی شــهر همدان با تاکید بر استفاده از 
درختان کم آب بر در حوزه فضای سبز افزود: با 
توجه به بحران آب و بارش های کم؛ لازم است 
در کاشت درخت و فضای سبز از درختان کم 

آب بر و بوته های بومی استفاده شود.
نظری با اشــاره به اهمیت افزایش ســرانه 
فضای ســبز و نگهــداری آن، اظهار کرد: لازم 
اســت هرگونــه اقدامی در خصــوص اجرای 
طرح های فضای سبز، با هماهنگی کمیسیون 

خدمات شهری شورای شهر صورت پذیرد.
وی با اشاره به احداث پارک های فرامطقه ای 
اکباتــان و ولایت در همدان، اضافه کرد: این 2 
پارک ظرفیت خوبی در راستای توسعه فضای 
ســبز و نیز تقویت حوزه گردشگری و تفریحی 
اســت و می طلبــد طــرح و برنامه ریزی های 

مناسبی برای آن تدوین شود.
این عضو شورای شهر همدان با بیان اینکه 
بــا برنامه ریزی هــای دقیق و علمــی می توان 
طرح هــای آبخیــزداری را اجرا کــرد، افزود: 
در کوه ها و مراتع مســاله آبخیزداری بســیار 
حائز اهمیت است و شــهرداری باید وضعیت 

آبخیزداری را در 2 پارک فرا منطقه ای همدان 
اعمال کند.

استفاده از پساب 
برای آبیاری فضای سبز

رئیس کمیســیون خدمات شهری شورای 
شــهر همدان با بیان اینکه برای ایجاد فضای 
ســبز شــهری باید از فناوری های روز دنیا در 
زمینه ارتقای سطح کیفی و کاهش هزینه های 
نگهداری اســتفاده کرد، اظهار داشت: یکی از 
راهکار های غلبه بر مشکل کم آبی؛ استفاده از 
پساب تصفیه شده فاضلاب مطابق با استاندارد 
محیط زیســت در تامین آب مــورد نیاز برای 

آبیاری فضای سبز است.
نظــری ادامه داد: همدان با کمبود شــدید 
منابع آبی مواجه شده است و از این رو در کنار 
اقداماتی نظیر تغییر الگوی کاشــت و مدیریت 
توزیع و مصرف آب فضای سبز، بازچرخانی آب 
و تصفیه پساب شــهری به منظور استفاده در 
آبیاری فضای سبز، باید از سیاست های مدیریت 
شهری باشد. وی همچنین به معضلات ترافیکی 
شهر از جمله تردد وانت بار ها اشاره کرد و گفت: 
مشاهده می شود در برخی از مناطق وانت بار ها 
در فضای ســبز پارک می کننــد و این باعث 

تخریب فضای سبز می شود.
رئیس کمیســیون خدمات شهری شورای 
شهر همدان بر ساماندهی وانت بار ها تاکید کرد 
و گفت: مناطق چهارگانه باید در این زمینه وارد 

شوند.


